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انتشار گاه و بی گاه بوی بد گاز در شهرستان عسلویه باعث 
مشکلاتی برای سلامتی مردم محیط پیرامونی صنایع پارس 
جنوبی شــده است که باید توجه بیشتری به سلامت مردم 
شود.به گزارش مهر، استان بوشهر میزبان صنایع بزرگ نفت، 
گاز و پتروشــیمی است و از شمال تا جنوب این استان در 
احاطه صنایع بزرگ و غول های نفت و گاز قرار گرفته است 
ولی بیشترین نصیب مردم استان از این صنایع، آلودگی هوا، 
زمین، دریا، خاک و.. اســت که زندگی را برای مردم سخت 
می کند.پارس جنوبی اگرچه یک نعمت بزرگ برای تأمین 
انرژی کشور محسوب می شود و گاز این صنایع از دل دریا 
بیــرون آمده و تا خانه های مردم در دورترین نقاط می رود، 
ولی مصائــب فراوانی را برای ســاکنین اطراف این صنایع 
داشته اســت.اهالی شهرها و روســتاهای پیرامونی صنایع 
پارس جنوبی سال ها اســت که به سختی نفس می کشند 
و تراکم بالای آلایندگی ها در این منطقه مشکلات فراوانی 
را برای سلامت آنها فراهم کرده است.طی روزهای گذشته 
یک بار دیگر شــدت آلودگی هوا و انتشــار بوی شدید گاز 
باعث شــد تا برخی از اهالی شهرستان عسلویه با مشکلات 
جدی روبرو شــده و راهی بیمارستان شوند که تکرار زنگ 
خطــری برای ســلامتی اهالی این منطقه اســت.به گفته 
عبدالمجید احمدیان سوپروایزر بیمارستان نبی اکرم )ص( 
عسلویه، بوی شدید گاز در شهر عسلویه باعث شد تعدادی 
از شهروندان به دلیل تنگی نفس و سرگیجه راهی اورژانس 
بیمارســتان شــوند.وی بیان کرد: به علت شدت بوی گاز 
حدود ۱۰ نفر از شهروندان با علائم تنگی نفس، سرگیجه، 
سردرد، حالت تهویه و خارش در گلو به اورژانس بیمارستان 
مراجعه و مداوا شدند.سوپروایزر بیمارستان نبی اکرم )ص( 
عسلویه ادامه داد: متأسفانه شدت بوی گاز به حدی زیاد بود 
که بیماران بستری در بخش های داخلی و اطفال بیمارستان 

هم با مشکل مواجه شدند.
رئیس محیط زیســت شهرستان عســلویه در گفت وگو با 
خبرنگار مهر اظهار داشــت: متأســفانه دی واترینگ )آب 
زدایی میعانات گازی( در مخازن متمرکز حاشــیه شــهر 
عسلویه انجام شده است که علت بوی نامطبوع همین بوده 
اســت.مصطفی موذنی اضافه کرد: شــخصاً به کارشناسان 

محیط زیســت به محــل مخازن متمرکــز میعانات گازی 
حاشیه شهر عسلویه مراجعه و موضوع را از نزدیک ارزیابی 
کردیم.رئیس محیط زیست شهرستان عسلویه افزود: در این 
خصوص با مدیر کل محیط زیســت استان بوشهر صحبت 
کرده ام و با مســئولان شهرستان هم مکاتبه کرده ایم.وی 
افزود: در گذشــته محیط زیســت بر علیه مخازن متمرکز 
میعانات گازی مجتمع گاز پارس جنوبی شکایت کرده که 
دادگاه تجدید نظر استان حکم جابه جایی آنها طی دو سال 
را صادر کرده اســت که این حکم لازم اجرا ولی مسئولان 
نفتی در این زمینه کوتاهی می کنند.در گذشــته به دلیل 
برخی بد سلیقگی ها توسط نفتی ها مخازن متمرکز میعانات 
گازی در حاشــیه شهر عسلویه ساخته شده که مورد تأیید 
محیط زیست نبوده و استانداردهای لازم را ندارد که هر از 
چندگاهی بوی نامطبوع گاز مردم شهر را اذیت و سلامتی 
آنها را تحت شــعاع قرار داده است.با شکایت محیط زیست 
استان دادگاه تجدید نظر رأی بر جمع آوری آنها صادر کرده 

و به مجتمع گاز پارس جنوبی ۲ سال فرصت داده است که 
بــا جانمایی محل دیگر این مخازن را جمع آوری کنند که 
حالا یک سال از آن فرصت گذشته است.مردم شهر عسلویه 
به دلیل این آلودگی دچار بیماری های پوســتی، تنفسی و 
صعب العلاج دچار شده اند که دانشگاه علوم پزشکی هم به 

آن اذعان کرده است.
احمد نوروزی فعال اجتماعــی و عضو کمیته حمایت های 
اجتماعی نیز بیان کرد: چندین سال از فعالیت شرکت های 
مجتمع گاز پارس جنوبی و شــرکت پالایش گاز فجر این 
غول های گازی خاور میانه و پتروشیمی های مختلف جنوب 
استان بوشــهر گذشته است و شهرســتان های عسلویه و 
روستاهای پیرامونی آن دستخوش تغییرات زیادی شده که 
متأسفانه کمترین توجه به مســائل حوزه سلامت مردم و 
محیط زیست شده اســت.وی اضافه کرد: ذخایر گازی در 
جنوب اســتان بوشهر می بایست در رشــد و توسعه چهار 
شهرستان جنوب ســهم بالایی داشته باشد ولی متأسفانه 

تاکنون انتظارات مردم نادیــده گرفته و کمترین توجه به 
مشــکلات مردم بخصوص در حوزه ســلامت شده است.

نوروزی تاکید کرد: مردم شهرســتان جم و عسلویه بیش 
از ۳۰ سال اســت که در انتظار خرید حداقل یک دستگاه 
ام آرآی برای خدمات به چند شهرســتان و چندین بخش 
و ده ها روستا هستند که متأســفانه با بی توجهی مدیران 
شرکت های فوق مردم جنوب استان بوشهر هنوز در رؤیای 
داشتن این دستگاه و امکانات دیگر هستند.وی خاطرنشان 
کرد: واقعاً دلیل این قصه تلخ و خواسته بحق مردم مظلوم 
این حوزه ی ثروتمند کجاســت که بعد از ۳۵ سال از بودن 
این تأسیسات در جنوب اســتان بوشهر هنوز این امکانات 

اولیه برای مردم فراهم نشده است.
عضو کمیتــه حمایت های اجتماعی افــزود: بیش از چند 
هزار نفر از خانواده های کارکنان شــرکت پالایش گاز فجر 
و شــرکت پارس جنوبی در جم و عســلویه ساکن هستند 
و در صورت داشــتن مشکلات در حوزه درمان در کمترین 
زمان کارهای اعزام انجام و در بهترین بیمارستان های کلان 
شــهر از جمله تهران به آنها رسیدگی شده و دغدغه ای در 
این خصوص ندارند.وی گفت: مردم عســلویه و جم و … 
باید روزانه بوی نامطبوع و استنشــاق گازهای سمی که از 
دهانه ده ها فلر پالایشــگاه ها بیرون آمده را تحمل کنند و 
مدیران ارشــد این شرکت ها که بیشــتر به صورت پروازی 
هستند سهمی در سلامت روح و جسم مردم ندارند.نوروزی 
افزود: برای جلوگیری از به وجود آمدن فاجعه انســانی و به 
خطر افتادن سلامت مردم این حوزه وزارت نفت و مدیران 
شــرکت های نفت و گاز و پتروشــیمی بــرای الزام رعایت 
مســائل زیســت محیطی و توجه ویژه به سلامت مردم و 
توســعه و خرید تجهیزات بیمارستان های شهرهای جنوب 
استان بوشــهر بخصوص بیمارستان توحید جم ورود کنند 
که هرچه سریع تر موارد فوق رفع شود.محیط زیست بستر 
حیات و متعلق به همه شــهروندان اســت و انتظار می رود 
که مســئولان عزمی جدی بــرای پایــان داده به مصائب 
زیســت محیطی در پارس جنوبی داشته باشند تا مردم در 
محیــط پیرامونی صنایع با این همه چالش و مشــکل در 

زمینه سلامت خود روبرو نشوند.

سلامت مردم در خطر است

دردسرهای انتشار بوی گاز در پارس جنوبی
تعطیلی در کمین نانوایی های اصفهان 

»طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان« با سهمیه بندی آرد در حالی وارد فاز 
دوم شد که گلایه بسیاری ازنانوایان دولتی در اصفهان را به همراه داشت و زنگ 
خطر تعطیلی نانوایی ها به صدا درآمد.به گزارش مهر، طرح هوشمندسازی یارانه 
آرد و نان از ســال گذشته در حالی کلید خورد که سال ۸۳ »طرح ساماندهی 
بازار گندم، آرد و نان« مطرح و اجرای آن به شکســت خورد.نانوایان می گویند: 
نان در کشور متولی مقتدر، مشخص و متخصص ندارد وعلی رغم دستور مقام 
معظم رهبری مبنی بر تشکیل سازمان تنظیم بازار نان مشاهد می شود که هر 
وزارتخانه ای در موضوع نان دســتی دارد و همین مســئله باعث شده که طی 
ســال های گذشته به جای ســاماندهی نان و تنظیم نرخ براساس قیمت تمام 
شــده هرسال به بهانه های مختلف طفره بروند و ابلاغ نرخ را به تعویق بیندازند 
و شــکاف بین قیمت یک کیســه آرد دولتی و آزاد به حدود ۷۰۰ هزار تومان 
برسد بطوری که قیمت یک کیسه آرد دولتی ۵۰ هزار تومان و آزاد ۷۰۰ هزار 
تومان اســت و انگیزه ای برای قاچاق و بازار دلالی و کسب و کارهای نامتعارف 
شکل بگیرد.علی امیری یکی از نانوایان ادامه می دهد: نرخ نان نباید گران شود 
در حالی از ســوی مسئولان مطرح می شود که نرخ نان متناسب با افزایش نرخ 
جهانی گندم و افزایش هزینه های جاری و پرسنلی افزایش می یابد تا هم مردم 
قدر نان را بدانند و اسراف نکنند و بار مالی بر دوش دولت کاهش یابد هم نانوا 
انگیزه تولید داشته باشد و از شغل فرار نکند و این در حالی که عدم تناسب نرخ 

نان با تورم عاملی شده که کارگر ماهر زیر بار کار در نانوایی های دولتی نرود.
کارشــناس وزارت بهداشت و نایب رئیس انجمن علوم وفنون غلات در ارتباط 
با طرح هوشمندســازی یارانه آرد و نان به خبرنگار مهــر گفت: با اجرای این 
طرح بیش از ۵۰ درصد از ســهمیه آرد نانوایان دولتی کم شده و در حالی که 
هر نانوایی یک بنگاه اقتصادی اســت و پخت نان زیر ۷ کیسه صرفه اقتصادی 
ندارد و به همیــن علت احتمال تعطیلی نانواهای دولتی وجود دارد.محمدرضا 
خواجه با بیان اینکه امروزه ســهم آرد دولتی به نانوایان کســر شده، ادامه داد: 
به میزان کارت کشــیدن مشــتری ها آرد به نانوا اختصاص می یابد در صورتی 
که بیشــترین محل درآمد نانواها از پخت نان برای بیمارستان ها، رستوران ها، 
کبابی ها، کلانتری ها، کمپ ها و کارگاه های تولیدی بوده و با عنوان نان کسب و 
کار در کارتخوان ها تعریف شده که برای نانواهای دولتی غیر فعال است و پخت 

این نان را به نانوایی های آزاد پز اختصاص داده اند.
وی با اشــاره به اینکه نانواهای دولتی به دلیل کســر ســهمیه آرد و با حذف 
پخت نان برای ارگان های مختلف به مرحله ورشکســتگی رسیده اند واز جیب 
هزینه می دهند، خاطرنشان کرد: بیش از ۹۰۰ هزار میلیارد تومان هزینه نصب 
کارتخوان ها برای ۷۷ هزار نانوایی دولتی در کشور شده است که اگر این هزینه 
به خود نانوایان اختصاص می یافت قطعاً نتیجه بهتری در بر داشت.نایب رئیس 
انجمن علوم وفنون غلات با اعلام اینکه در استان اصفهان بالغ بر ۴ هزار نانوای 
دولتی و ۲۰۰ نانوای آزادپز داریم که در شــهر اصفهــان تعداد نانوایان دولتی 
به یک هزار و ۴۵۰ می رســد، گفت: در کشــور تعداد نانواهــای آزاد پز به ۲۰ 
هزار می رســد.وی با اعلام اینکه طرح هوشمندسازی آرد و نان در حالی توسط 
وزارت اقتصادی به اجرا درآمده که هیچ گونه تفویض اختیاری به استانداری و 
فرمانداری داده نشــده است که بر اساس شرایط نانواها در همان استان، طرح 

اجرایی شود.
مسئول سابق دپارتمان نان دانشگاه علوم پزشکی اصفهان با بیان اینکه هر فرد 
با یک کارت قادر به خرید ۴۰ عدد نان لواش و تافتون است و این در حالی است 
که دامداران به دلیل گران شدن نهاده های دامی برای خرید نان باید کارت های 
بانکی آن روســتا یا ایل را جمع آوری و با کارت های متعدد اقدام به خرید نان 
مورد نیاز خود کند.وی با بیان اینکه برای پخت نان با کیفیت و تولید نان دولتی 
باید سوبسید نان را مستقیم به مردم پرداخت کنند، افزود: در صورتی که روند 
کسری سهمیه به همین منوال ادامه یابد در خردادماه با مشکل اساسی مواجه 
خواهیم شــد.خواجه بــا بیان اینکه در فروردین ماه از ۱ هــزار و ۴۵۰ نانوایی 
دولتی در اســتان اصفهان بیش از ۷۵۰ نفر سهمیه آرد آنها با عنوان تراکنش 
غیر متعارف کسر شده است، می گوید: بیش از دو سوم نانواها در کشور دولتی 

است که طرح کسر سهمیه آرد آنها مشکلات متعددی بدنبال داشته است.
وی اعلام کرد: طرح توزیع خمیر به جای آرد از سال گذشته با هدف پیشگیری 
از قاچاق آرد مطرح شــد که یک شیوه غلطی است زیرا که برای کنترل قاچاق 
آرد باید مبادی را بســت همچنین با کم کردن سبوس گیری و رساندن میزان 
ســبوس از ۱۸ به ۱۵، قاچاق آرد به مرز به صفر می رسد زیرا که سایر کشورها 
بدنبال آرد سفید هستند و با این کار ضمن کاهش واردات گندم به میزان یک 
میلیون تن، ســلامتی مردم بیمه و قاچاق آرد حذف خواهد شد.خواجه گفت: 
نانواهــا پیش از این تحت نظر وزارت بازرگانی بودند که در یک دوره ای منحل 
و مجدداً بدنبال احیای آن هســتند پس از آن نانواها زیر نظر صمت رفتند و از 
یک دوره ای منتفی شد و از ۲ سال گذشته زیر نظر جهاد کشاورزی رفتند و در 

هیچ دوره ای وزارت اقتصاد و دارایی مسئول نبوده است.
در همین ارتباط سجاد قاسمی با ۱۹ سال سابقه کار نانوایی از کسر شدن ۱۳۰ 
کیسه آرد دولتی در فروردین ماه خبر داد و گفت: »از ۱۹۰ کیسه آرد دولتی که 
در ماه اختصاص می یافت ۱۳۰ کیسه از سهم آرد را قطع کردند که با مراجعه 
به فرمانداری گفتند به اصناف مراجعه کنید و آنها مرا به جهاد کشاورزی پاس 
دادند و آنها هم مرا به ســوی خانمی در اداره غله ارجاع دارند و این خانم هم 
گفت من در جریان نیستم.«وی با بیان اینکه بنا بر گفته جهاد کشاورزی برای 
فروش نان به دستگاه های مختلف باید آن دستگاه در فرمانداری شناسه کارگاه 
را ثبت کند که در فروش حجم بالای نان مشکلی پیش نیاید و به عنوان قاچاق 
آرد یا نان برداشت نشــود اما با وجودی که این کار را صورت دادیم اما فروش 
حجم زیاد نان را به عنوان تراکنش غیر متعارف ثبت کردند و ۱۳۰ کیســه از 
ســهم آرد مرا حذف کردند، گفت: در هر نانوایی بین ۴ تا ۵ کارگر هستند که 
هــم اکنون با اجرای این طرح باید از جیب دســتمزد پرداخت کنیم که تماماً 
ضرر و زیان اســت و اگر کار به همین منوال ادامه یابد باید نانوایی را تعطیل و 

به مشاغلی دیگر همچون قهوه خانه روی بیاوریم.
مجید ســعیدی، نایب رئیس اتاق اصناف شهرستان خوانسار نیز در این ارتباط 
گفت: از ابتدای اســفند ۱۴۰۱ تا پایان اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ بالغ بر ۶۵ تن و 
۱۲۰ کیلوگرم معادل ۱ هزار و ۶۱۵ کیســه آرد از ســهمیه ۶۰ واحد خبازی 
تحت پوشش دولت در شهرستان خوانسار کسر شده است.وی گفت: هیچکس 
در اســتان اصفهان پاسخگوی نانواهای دولتی و کسر سنگین آرد از آنها نیست 

و مجری طرح را تنها وزارت اقتصادی و دارایی اعلام کردند.
اصغر مهدوی، دبیر کارگروه آرد و نان جهاد کشــاورزی استان اصفهان نیز در 
گفت وگو با خبرنگار مهر با اعلام اینکه بطور قطع طرح هوشمندســازی یارانه 
آرد و نان با نواقصی همراه اســت که باید کمک کرد در حین اجرا عیوب آن را 
رفع شــود، گفت: مجریان طرح وزارت اقتصاد و دارایی و وزارت کشور است و 
آنچه بر جهاد کشاورزی تکلیف شــده نظارت میدانی و رصد و پایش وضعیت 
گندم و آرد و نان در اســتان است و چنانچه نانوایی بر اساس »سامانه یکپارچه 
فروش آرد« رفتار نکند و بیش از حد یا کمتر از حد تعیین شــده آرد مصرف 
کند بعنوان تراکنش نامتعارف محسوب و از سهمیه آرد وی کسر می گردد.وی 
با بیان اینکه اگر در نظارت و پایش ها اشــتباهی صورت گرفته باشد و در کسر 
ســهمیه آرد نانوایی اشتباه محاسبه شــده باشد، سهمیه آرد کسر شده به آنها 
برگردانده می شــود، گفت: نظارت بر ســهمیه آرداختصاصی به نانواها علاوه بر 
جهاد کشاوری، بسیج اصناف زیر نظر سپاه، مدیریت بازرسی اصناف، اداره کل 
صمت و همچنین اتحادیه و تشکل های وابسته به نانوایی هم نظارت دارند.دبیر 
کارگروه آرد و نان اســتان اصفهان ادامه داد: به منظور برگشت سهمیه آرد به 
نانواهایی که اشتباهی سهم آنها کسر شده لازم است که اختیارات لازم از سوی 
وزارت اقتصاد و دارایی به کارگروه استانی آرد و نان برگردانده شود که مکاتباتی 

در این حوزه انجام شده است.
وی با اشاره به اینکه اجرای طرح هوشمند سازی آرد و نان و سهمیه بندی آرد 
به علت کمبود گندم نیســت، زیرا که گندم یک کالای استراتژیک و راهبردی 
اســت و دولت ها موظف به تأمین آن هســتند، گفت: برای تأمین نان یکساله 
کشــور به حدود ۱۰ میلیون تن گندم نیاز است.مهدوی همچنین گران شدن 
قیمــت نان را با اجرای طرح دور از ذهن خواند و گفت: همواره تلاش دولت بر 
این بوده که نان به عنوان یک کالای ارزان بدست مصرف کننده برسد و بهمن 
ماه سال گذشته ۳۰ درصد افزایش قیمت نان صورت گرفته است.وی در ارتباط 
با فــروش نان به ارگان های مختلف در قالب نان کســب و کار در نانوایی های 
دولتی گفت: باید دستگاه های متقاضی خرید نان دولتی به فرمانداری مراجعه 
و با ثبت شناســه اقدام به خرید کنند و اگر یک شخص متقاضی خرید از حد 
معمولی شــد نیز می تواند با استفاده از کارت های بانکی متعدد اقدام کند البته 
نواقصی در این مسیر هست که بدنبال رفع آن هستیم.دبیر کارگروه آرد و نان 
اســتان اصفهان روی آوری نانواهای دولتی به سمت آزادپز گفت: باید هر نانوا 
برای تبدیل وضعیت با تصمیم ۱۱ عضو کارگروه آرد و نان اســتان انجام بگیرد 
امــا برای تبدیل وضعیت محدودیت هایی هســت و امکان اینکه تمام نانواهای 

دولتی به سمت آزاد پز بروند نیست.

گزارش

فراگیری و گســترش روش خشکه کاری برنج 
در گلستان با هدف افزایش بهره وری از منابع 
آبی در دوره خشکســالی، نیازمند پیش بینی 
مشــوق های مالی مکفــی و نهاده های زراعی 
مناسب است.به گزارش مهر، پیامدهای ناشی 
از تغییــر اقلیم و بروز پدیده خشکســالی در 
حوزه های مختلف طبیعت و زندگی بشر نمایان 
براســاس ویژگی های  پیامدهایی که  شــده؛ 
اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی مناطق مختلف، 
از دامنه شدت و حدت متغیری برخوردار است.
استان گلستان هم در ســالیان اخیر با مقوله 
خشکسالی دست به گریبان بوده و در بسیاری 
از حوزه ها متحمل خســارت های پرشــماری 
شده اســت.کاهش منابع آبی زیرزمینی، افت 
محســوس رواناب ها و کاهش ملموس بارش 
نزولات آســمانی و به طــور کل کاهش منابع 
آب در دســترس به دغدغه ای مهم در استان 
گلستان تبدیل شــده که بخش کشاورزی را 
کــه حدود ۹۰ درصد مصرف آب گلســتان را 
به خــود اختصاص داده، با چالش جدی روبرو 
کرده اســت.به گفته کارشناسان بیش از ۷۰ 
درصد منابــع آبی حوزه زراعی برای کشــت 
محصولات پرآب مانند شــالی، ذرت، چغندر، 
برخی صیفی جات مصرف می شــود و با وجود 
همه هشــدارهای نهادهای متولی در خصوص 
ضرورت پرهیز از کاشت گونه های آب بر، روند 
کشــت این محصولات به دلیل برخی مباحث 
اقتصــادی همچنان ادامه دارد و کشــت های 
جایگزین مورد اقبال زارعان قرار نگرفته است.
در همین راستا تلاش شده تا با تغییر در شیوه 
کشت و یا بهره گیری از مکانیزاسیون و ادوات 
ویژه راندمان و بهره وری آب را افزایش دهند 
که این رویکرد در موضوع کشــت شــالی به 
معرفی و حمایت از »خشــکه کاری« منتهی 

شده است.
مدیران ارشــد و کارشناســان معتقد هستند 

خشکه کاری شالی با روش بذرپاشی به جای 
کشت سنتی - غرقابی می تواند بهترین راهکار 
برای مقابله با خشکسالی و توسعه مزارع برنج 
در مناطق کم آب کشــور باشد، عملیاتی که 
سبب می شــود، هم زارعان از منافع اقتصادی 
کشت شــالی بهره مند شوند و هم در مصرف 
آب صرفه جویی شود.در روش سنتی ابتدا بذر 
شالی در خزانه کشت و بعد از حدود یک ماه در 
زمین غرقابی نشاء می شود اما در شیوه خشکه 
کاری بذر شــالی در زمین اصلی که شخم زده 
شــده همچون بذر دیگر محصولات پاشیده و 
کشــت می شود.کشــت برنج در هر هکتار به 
روش سنتی بین ۱۲ تا ۱۵ هزار مترمکعب و در 
برخی از مناطق استان تا ۱۸ هزار متر مکعب 
آب نیاز دارد که این میزان در خشــکه کاری 
به شکل محســوس کاهش می یابد.البته رونق 
خشکه کاری در گلستان، علاوه بر فعالیت های 
ترویج و تبلیغی به مشوق های مالی و حمایت 
دولت نیاز است.یکی از کشاورزان بندرگزی در 
این خصوص به خبرنگار مهر گفت: بســیاری 
از کشــاورزان و بهره برداران با شــیوه کشت 
خشکه کاری آشنایی نداشــته و اهل ریسک 
هم نیســتند.غلامرضا ریاحی افــزود: دولت و 
مسئولان استان باید در ابتدای در مورد نحوه 
خشــکه کاری و فواید آن به کشاورزان اطلاع 
رســانی کافی کرده و شرایط و زیرساخت ها را 
برای آن فراهم کنند.وی با اشــاره به خشــکه 
کاری در مزارع خود، بیان کرد: حدود دو سال 
است که به سبب کاهش دبی آب چاه، به سراغ 
خشکه کاری رفته و ســه هکتار از اراضی زیر 
حد جنگل را به زیر کشــت شالی بردم.ریاحی 
توضیح داد: برای خشــکه کاری برنج با توجه 
به بارش های بهــاری، چند روز پس از باران و 
هنگامی که مزرعه دارای رطوبت بالایی است 
بذرپاشی انجام شود و زمان کشت نباید از دهه 

اول خرداد عبور کند.

وی ادامه داد: همه می دانیم که خشــکه کاری 
راندمان و تناژ روش غرقابی را ندارد اما هنگامی 
که آب نداریم چاره ای به جز این روش نداریم، 
البته خشکه کاری هزینه های کاشت و داشت را 
به طور محسوسی کاهش می دهد.این کشاورز 
بندرگزی گفت: دستمزدهای بانک نشا، خزانه 
و کارگر در مرحله نشا در روش غرقابی و سنتی 
افزایش یافته است، مضافاً اینکه کیفیت برخی 
سموم و کودها کمتر شــده و برای اثرگذاری 
بیشــتر باید مقدار آنهــا را افزایش دهیم که 
این امر هزینه های کشــت سنتی را چند برابر 
می کند.وی عنوان کرد: حداکثر اختلاف درآمد 
در هکتار برای کشت غرقابی با خشکه کاری، 
عددی کمتر از ۱۰۰ میلیون تومان اســت که 
بیش از نصــف آن از محل کاهش هزینه های 
کارگری، قیمت ســم، کود و خرید آب جبران 
می شــود.ریاحی اضافه کرد: اگــر دولتمردان 
افرادی که شــالی را به صورت خشک کاری، 
کشــت می کنند حمایت مالی و تشویق کند، 

بزودی این روش فراگیر می شود.
عضو هیئت علمی مرکــز تحقیقات و آموزش 
کشــاورزی و منابع طبیعی گلســتان هم در 
این خصوص بــه خبرنگار مهر گفت: ما از ۳۰ 
ســال پیش هشــدارهای لازم را در خصوص 
خشکسالی و کشت برنج داده ایم.علیرضا کیانی 
ادامه داد: بیش از ۵۰ درصد از منابع زیرزمینی 
مختــص برنج بوده لذا با توجــه به اینکه این 
گیاه بیش از ۸۳ درصد منابع آبی را اســتفاده 
می کند هیچ جایگاهی در کشت تابستانه ندارد.
محقق آب و خاک گلســتان با بیان اینکه بین 
دو نگاه کشــاورز معیشت و نگاه فنی متولیان 
باید همخوانی ایجاد شود، اضافه کرد: دو نگاه 
کوتاه مدت و بلندمدت باید در نظر گرفته شده 
تا بتوانیم کشت این محصول را مدیریت کنیم.
وی بیان کرد: خشکه کاری شالی یکی از این 
روش ها اســت که مصــرف آب را از ۱۳ هزار 

مترمکعب به هفت هزار و ۵۰۰ هزار مترمکعب 
می رساند.کیانی توضیح داد: آمار خشکه کاری 
در گلســتان پایین بوده و دلیل آن هم کاهش 
عملکرد دو تن در هر هکتار است و لذا کشاورز 
حاضر نیست از درآمد ۳۰۰ میلیونی هر هکتار 

چشم بپوشد.
عضو هیئت علمی مرکــز تحقیقات و آموزش 
کشــاورزی و منابــع طبیعی گلســتان ادامه 
داد: آب را مجانــی در اختیار کشــاورزان قرار 
می دهیم و انتظــار معجزه داریــم که وی از 
این درآمد چشم پوشــی کنند.وی گفت: آب 
ارزان ترین کالایی اســت که در گلستان وجود 
دارد، کشــاورز بــرای بذر، کود، ســم و غیره 
هزینــه زیادی پرداخت می کنــد اما برای آب 
۳۰ ریال در نظر گرفته شده است.کیانی بیان 
کرد: خشــکه کاری در مقابل کشــت گیاهان 
تابستانه مانند کلزا و پنبه درآمد بیشتری دارد 
و می تواند با آنها رقابت کند.عضو هیئت علمی 
مرکز تحقیقات و آموزش کشــاورزی و منابع 
طبیعی گلســتان گفت: باید در سیاست کلان 
از این روش حمایت شــده و کشاورزانی که از 
خشکه کاری استفاده می کنند سهمیه آب آنها 
صرفه جویی شده و با ایجاد بورس آب، دولت 
آن را خریــداری کند.رئیس مرکز تحقیقات و 
آموزش کشاورزی و منابع طبیعی گلستان هم 

معتقد است: برای سازگاری با خشکسالی باید 
از ظرفیت های متعددی استفاده کنیم تا بتوانیم 
علاوه بر حفظ زراعت و کشاورزی، به فکر منابع 
آب هم باشــیم.علیرضا صابــری گفت: باید با 
اصلاح بــذر و حفاظت از آب و خاک به دنبال 
تولید پایدار باشــیم و امنیت غذایی هم حفظ 
شــود که یکی از این روش ها کشت مستقیم 
و کشــت حفاظتی اســت.وی گفت: خشکه 
کاری در کوتاه مدت و کشــت های جایگزین 
در بلندمــدت می تواند عواقب خشکســالی را 
کاهش دهد، استفاده از روش های نوین آبیاری 
به جای غرقابی، استفاده از کانال های بسته و 
سیمانی آب، انتقال تولید از تابستان به پاییز و 
زمستان از جمله راهکارهای دیگر برای کاهش 
تبعات خشکسالی است.بر اساس برخی آمارها 
در سال گذشــته ســه هزار و ۵۰۰ هکتار از 
زمین های استان، برنج به روش خشکه کاری 
کاشته شــده اســت.به گزارش خبرنگار مهر، 
رونق شیوه خشــکه کاری در اراضی گلستان 
که با پدیده خشکسالی طی سال های مواجهه 
شــده، می تواند در تقلیل مصــرف آب تا ۴۰ 
درصد نسبت کشت معمولی شالی در هکتار، 
حفظ محیط زیســت، پایداری آب و خاک و 
تولید محصول و کاهش هزینه تولید برای بهره 

برداران مؤثر باشد.

معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشــاورزی 
گلستان با بیان اینکه متأسفانه با خشکسالی 
بخش زیادی از مراتع خشــک شــده و یا از 
مرغوبیت قبلــی افتاده  اســت، گفت: همین 
مسئله دامداران را با مشکل مواجه کرده است.
صاحب خیراندیــش در گفتگو با خبرنگاران، 
تأمین نیــاز علوفــه را یکــی از چالش های 
دامداران گلســتانی برشــمرد و اظهار کرد: با 

توجه به معدوم سازی یارانه ها، قیمت نهاده ها 
افزایش یافته و تمامی نهاده ها با ارز نیمایی در 

بازرگام ارائه می شود.
وی بــا بیان اینکه تقریباً ۹۰ درصد دامپروری 
گلستان سنتی اســت، افزود: ۷۰ درصد نیاز 
دامی گلســتان از مراتع تأمین می شــود لذا 
نمی توان انتظار داشت در شرایط فعلی تمامی 
نیاز دامی اســتان با تمهیدات  اندیشیده شده 

تأمین شود. معاون بهبود تولیدات دامی جهاد 
کشاورزی گلستان با اشاره به اینکه متأسفانه 
با خشکســالی بخش زیادی از مراتع خشک 
شــده و یا از مرغوبیت قبلی افتاده اند، تصریح 
کرد: همین مســئله روی قیمت تمام شــده 
دام تأثیر گذاشــته و موجب شــده دامداران 
مــا نتوانند به انــدازه کافــی از فرآورده های 
کارخانجات خوراک دام و مصرف کشــاورزی 
استفاده کنند.خیراندیش متذکر شد: ما برای 
رفع این چالش، کشت فراستانی را با همکاری 
تعاونی ها و تشکل های دامپروری در دستور کار 
قرار داریم و امیدواریم با انعقاد قرارداد اتحادیه 
دامداران گلستان با یکی از سرمایه گذاران در 
خارج اســتان هفت هزار هکتــار علوفه برای 

استان کشت انجام شود.
وی به اجرای طرح تولید قراردادی دام اشاره 

کرد و توضیح داد: دامداران می توانند از طریق 
اتحادیــه به کارخانجات خــوراک دام معرفی 
شوند و روزانه یک و نیم کیلوگرم خوراک را به 
ازای هــر یک رأس در طول چهار ماه دریافت 
کنند که هزینه آن توسط ما پرداخت می شود.
معاون بهبود تولیدات دامی جهاد کشــاورزی 
گلستان اضافه کرد: با همکاری سازمان بسیج 
مهندســین اقدام به به روزرسانی آمار دام در 
استان گلستان کردیم تا با این اقدام، سهم بری 
دامداران بیشتر شود. در حال حاضر دامداران 
گلستانی ۳۰ درصد نیاز دامی را به طور ماهانه 
دریافت می کنند که  امید اســت با تهیه آمار 
دقیق این سهم بری به ۵۰ درصد افزایش یابد.
خیراندیــش از اتحادیه و نمایندگان دامداران 
گلســتان خواســت؛ برای رفــع چالش ها و 
مشکلات موجود بیشــتر وارد میدان شوند تا 

حل مشکلات دامداران سرعت بیشتری بگیرد 
و گفت: تمهیــدات لازم برای پایــداری دام 
ایجاد شــده و امیدوارم در اسرع وقت بتوانیم 
تســهیلات کم بهره را به دامــداران پرداخت 
کنیم.وی در پاسخ به این پرسش که چه تعداد 
دام در سایه کمبود نهاده های دامی در معرض 
نابودی اســت، بیان کرد: اینکه چه تعداد دام 
در معرض تهدید کشــتار یا فروش است یک 
مسأله آماری است و نیاز به بررسی دقیق دارد 
اما پیش بینی ما حدود ۳۰ درصد است.معاون 
بهبود تولیدات دامی جهاد کشاورزی گلستان 
با بیان اینکــه  امیدوارم با اجــرای طرح های 
مختلف تهدیدات دامداری در گلســتان کمتر 
شود، خاطرنشان کرد: خشکسالی یک معضل 
ملی اســت و باید تمهیداتی  اندیشیده شود تا 

اثرات آن به حداقل برسد.

شهردار کرج با بیان اینکه بالغ بر ۷۲۸ هکتار از سطح شهر 
کرج در قالب ۶۳ محله به عنوان بافت فرســوده شناسایی 
شــده اســت؛ گفت: پلاک های واقع در بافت فرسوده که 
دارای حد نصاب تفکیک هســتند از یک طبقه تشــویقی 

بهره مند می شوند.
به گزارش ایســنا، مهرداد کیانی با اشــاره به اینکه بافت 
فرسوده ویژگی های خاصی دارد که عدم استحکام، ریزدانه 
بــودن و قدیمی بودن بنــا، معابر تنگ و غیر اســتاندارد 
بخشی از آنها است، اظهار کرد: از سال گذشته پیش بینی 
سیاست های تشویقی خاصی جهت بهسازی و نوسازی این 
واحدها در دستور کار شهرداری کرج قرار گرفته که اجرایی 
شدن مصوبه شورای عالی شهرسازی و معماری یکی از آنها 
است.وی با تاکید بر اینکه این مصوبه از اوایل هفته جاری 
در کرج اجرایی شده، گفت: بر اساس این مصوبه، پلاک های 
واقع در بافت فرسوده که دارای حد نصاب تفکیک هستند 

از یک طبقه تشویقی بهره مند می شوند و خبر خوب اینکه 
قطعات با مســاحت کمتر نیز در صورت تجمیع و حصول 

حد نصاب، می توانند از این امتیاز استفاده کنند.
وی ادامــه داد: البته این واحدهــا در تامین پارکینگ هم 
مشمول تخفیف می شوند و می توانند با ضریب ۷۵ درصد 
نســبت به احداث پارکینگ اقدام کنند.این مسئول اضافه 
کــرد: یکی از نقاط قوت این مصوبــه تعیین تکلیف نحوه 
اقدام در خصوص پلاک هــای کمتر از ۷۲ متر و غیر قابل 
تجمیع اســت که مطابق آن این پلاک ها امکان ساخت در 

چارچوب ضوابط ابلاغی را دارند.
کیانــی توضیح داد: علاوه برایــن، چنانچه این پلاک ها در 
مجاورت محورهای درون بافت قرار داشته باشند، می توانند 

در طبقه همکف اقدام به ساخت کاربری های خدماتی مثل 
درمانی، آموزشــی، ورزشی و .. نمایند.شهردار کرج تصریح 
کرد: در کنار این موارد، مالکانی که در یک بلوک شــهری 
قــرار دارند و بــه صورت داوطلبانه بــه دنبال تجمیع کل 
قطعات هســتند هم می توانند با اخــذ مجدد مصوبه ماده 
۵، طرح معماری پیشــنهادی خود را به شهرداری ارائه و 
بعــد از طی مراحل قانونی تصویب، تا دو طبقه تشــویقی 

دریافت کنند.
وی ابراز کرد: بدون شــک این اقــدام منفعت زیادی برای 
ســرمایه گذارانی که به دنبال تجمیع بلوک های شــهری 
در محدوده بافت فرســوده هستند به دنبال دارد و انگیزه 
آنان برای ســرمایه گذاری و ساخت و ساز در این فضاها را 

افزایش می دهد.شهردار کرج با اشاره به اینکه بالغ بر ۷۲۸ 
هکتار از سطح شهر کرج در قالب ۶۳ محله به عنوان بافت 
فرسوده شناسایی شده اســت، اظهارداشت: ارتقای سطح 
خدمات در محلات بافت فرسوده در کنار نوسازی مسکن 

همواره در دستور شهرداری کرج بوده است.
وی در این راســتا به تصویب اسناد توسعه برخی محلات 
بافت فرسوده اشاره کرد و افزود: ابلاغ مصوبه اخیر شورای 
عالی در کنار بسته های تشــویقی مالی، نقش بسزایی در 
بهسازی و نوســازی بافتهای فرسوده خواهد داشت.کیانی 
تصریح کرد: یکی از دلایل کندی روند نوســازی بافت های 
فرســوده این اســت که ســاکنان محلات هدف عموما از 
دهک های کم درآمد به شمار می آیند و توان ساخت و ساز 
ندارند که امیدواریم با اجرای این مصوبات و بهره مندی از 
بسته های تشویقی لحاظ شده، شاهد افزایش مشارکت آنها 

و تغییر وضعیت موجود باشیم.

رواج »خشکه کاری« خشک و خالی نمی شود

شالی کاری گرگان در میان بی آبی

کمبود علوفه چالش ادامه دار دامداران

خشکسالی به جان مراتع گلستان افتاد

خبر خوش برای ساکنان بافت های فرسوده کرج


